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L’IVA és l’única opció
sòlida i d’èxit en el
camp de la imposició
indirecta

L’impost sobre el valor afegit
Un IVA al 5,5% es comporta globalment com un ISI al 2,5%

La fiscalitat indirecta és una qües-
tió essencial per a un país comer-
cial i turístic com el nostre i té
gran incidència sobre el poder ad-
quisitiu dels ciutadans que hi vi-
vim. Els socialdemòcrates propo-
sem, en el camp de la imposició in-
directa, una opció sòlida com és
l’IVA que, plantejat com ho fem,
aporta molts avantatges a empre-
saris i professionals i també a tots
els ciutadans i ciutadanes que
viuen a Andorra.

D’entrada un únic impost subs-
tituirà tot el desgavell d’impostos
indirectes que hi ha ara (ISI, IAC,
IPI, afegits a l’IMI, les taxes al con-
sum, la taxa fluctuant, els cànons
de STA, Feda i mútues). L’impost
sobre el valor afegit tindrà un únic
tipus general, als efectes d’assolir
l’objectiu d’una gestió senzilla,
fàcil, clara i transparent contrària-
ment al que succeeix ara amb una
multiplicitat d’impostos, tipus, de-
claracions, gestions. El tipus gene-
ral, que hem fixat, el 5,5%, se situa
molt per sota del que tenen els nos-
tres veïns (Espanya, 16%; França,
19,6%; Portugal, 20%). Contrària-
ment al que alguns volen fer creu-

re, aquesta proposta suposarà (com-
parat amb el model actual) un im-
portant guany de competitivitat per
a les empreses i una millora del po-
der adquisitiu per a les famílies.

El nostre model d’IVA es diferen-
cia essencialment de la imposició in-
directa actual en que tots els impos-
tos indirectes (els 7 o 8 que hi ha) no
s’acumulen en cascada, sinó que úni-
cament s’ha de pagar a l’Estat la di-
ferència entre l’impost cobrat i l’im-
post pagat. Així, per exemple, l’estal-
vi que suposa en el comerç el model
d’IVA respecte a l’actual és el 60% en
el supòsit d’un marge comercial del
30% i del 40% amb un marge comer-
cial del 50%.

A més, el número d’intermediaris
no incideix en l’increment de la
pressió fiscal (preu) tal com passa
amb l’ISI (per la repercussió en cas-
cada), sinó únicament la diferència
entre el primer preu i el preu final.
Per tant, l’estalvi fiscal global és en-
cara superior quan augmenta el
número de transaccions.

En termes comparatius (i amb les
diferències existents entre sectors) es
podria dir que un IVA al 5,5% es
comporta globalment com un ISI al
2,5%. Per tant, estem reduint de for-
ma important la imposició indirec-
ta, cosa que incideix molt positiva-
ment en els sectors comercials i
turístics, però també en el preu de
tots els béns i serveis que consumim

diàriament. Atès que l’IVA grava el
valor afegit pel proveïdor en cada fa-
se, no hi haurà sectors beneficiats ni
perjudicats, tal com succeeix ara
amb els tipus fixes sobre el preu de
cost establerts per l’IMI.

Tampoc no es podran produir be-
neficis fiscals com els que algunes
empreses han obtingut des de l’apli-
cació de l’ISI i que han suposat, per
al gruix dels ciutadans, un augment
dels preus sense generar més recur-
sos per a l’Estat. Des de la perspecti-

va empresarial, el canvi del model
actual a l’IVA suposa avantatges
econòmics i financers molt impor-
tants.

Per exemple, l’IMI es paga a l’en-
trada de la mercaderia a Andorra i
l’IVA es pagarà quan es vengui el bé
o es facturi el subministrament.
L’IMI i l’IAC es paguen sobre el preu
de cost independentment del preu
de venda; en canvi, l’IVA té en comp-
te el valor afegit entre el cost i el
preu de venda, de manera que si el
producte es ven en rebaixes o amb

un descompte, es paga menys IVA. I
si el producte no es ven, no es paga
IVA, a diferència del model actual.

Així doncs, el guany de competiti-
vitat que produeix l’IVA a tots els
sectors econòmics, però de manera
més important al comerç i als ser-
veis turístics, serà un element essen-
cial de la reactivació i futur creixe-
ment econòmic d’Andorra.

Quant a la gestió duanera, cal dir
que l’IVA suposa una important re-
ducció de tràmits duaners ja que
només es controlaran determinades
mercaderies, i més acuradament,
aquelles que romanguin gravades
pels impostos especials. Les opera-
cions de devolució d’IVA a viatgers
seran pràcticament inexistents com
sigui que el turista el viatger només
la podrà fer efectiva si retorna a una
destinació on no hi ha l’IVA o bé en
la qual el tipus impositiu sigui infe-
rior. I ho podrà fer només si l’establi-
ment comercial en el qual hagi ad-
quirit la mercaderia està adherit a
un sistema internacional de retorn
tipus TAX-FREE. Avui en dia més de
150 països al món tenen l’IVA com a
impost sobre el consum i entre ells
tots els països membres de la Unió
E u r o p e a ( U E ) , e l s d e l ’ e s p a i
econòmic europeu (EEE), les repúbli-
ques exsoviètiques i bàltiques amb
tipus impositius que se situen entre
el 15% i el 20%.

A més, cada Estat fixa lliurement

l’import mínim (franquícia) per a
devolucions a viatgers d’altres des-
tinacions. En el cas d’Andorra,
aquella franquícia quedaria pràcti-
cament limitada als viatgers provi-
nents dels EUA.

La implantació de l’IVA supo-
sarà també la supressió del cànon
sobre el subministrament elèctric i
els serveis de telecomunicacions,
avui fixats en el 10%, cosa que su-
posarà un estalvi d’almenys el 4,5%
de les factures de STA i Feda. En el
cas de les empreses i professionals,
al computar l’IVA d’aquests serveis
en el còmput general d’IVA, l’estal-
vi pot ser superior en períodes de
disminució de vendes o de marges.
Empreses i famílies deixaran de pa-
gar almenys sis milions d’euros
amb aquesta modificació. Sis mi-
lions d’euros d’estalvi directe per a
empreses i famílies que es podran
esmerçar en el consum de béns i
serveis amb la consegüent reactiva-
ció econòmica.

L’IVA és l’única opció sòlida i
d’èxit en el camp de la imposició
indirecta. Establert en el 5,5%, que
proposem els socialdemòcrates, re-
presenta una forta aposta per mi-
llorar la competitivitat de les em-
preses i el poder adquisitiu de les
famílies el que, òbviament, obliga
a implantar aquesta modificació
de manera paral.lela a la imposició
directa sobre beneficis per equili-
brar, segons les simulacions efec-
tuades, la pèrdua de recaptació en
el camp indirecte.

Els socialdemòcrates i l’Alterna-
tiva sabem on anem. Hem treballat
i avaluat les nostres propostes i to-
quem de peus a terra. H

Pàgines 6 a 15 8883 La campanya d’ecosocialistes i UNP

Els Verds volen
impulsar la nova
cultura de l’aigua

CAMINADA DELS CANDIDATS A L’ENTRADA DEL MADRIU

b

IAGO ANDREU
ESCALDES-ENGORDANY

33 March, Pozo, Escoda i Más, al camí del Madriu, ahir al migdia.

ANA / AR

Els ecosocialistes
proposen crear
l’Institut Andorrà de
l’Energia

Els Verds van decidir ahir mostrar la
seva cara més verda, valgui la re-
dundància, i deixar momentània-
ment de banda la cara roja a què
darrerament estan més habituats.
Una caminada amenaçada per la
pluja a l’entrada de la vall del Ma-
driu va servir perquè la cap de llista
ecosocialista per Escaldes, Jael Pozo,
desgranés les propostes de la forma-
ció en matèria mediambiental.

Acompanyada del número dos de
la nacional, Josep Más, de la cap de
llista per Encamp, Antònia Escoda, i

pel número dos de la capital, Jordi
March, Pozo va proclamar la defensa
dels Verds d’una «nova cultura de
l’aigua» que es traduiria en una
Agència Andorrana de l’Aigua, una
proposta en què els ecosocialistes
van ser pioners ara fa quatre anys.

Un altre dels punts forts del pro-
grama mediambiental dels Verds és
la creació de l’Institut Andorrà de
l’Energia que vetlli per racionalitzar
i moderar el consum d’energia als
nuclis urbans. Més enllà de promou-
re polítiques d’estalvi, aquest orga-
nisme també seria l’encarregat d’es-
tablir els certificats energètics d’efi-
ciència. El marc d’accions mediam-
bientals proposades pels Verds es
completa, segons va explicar Pozo,
amb una llei de protecció del ter-
ritori que tindria, entre d’altres, l’ob-
jectiu d’«evitar conflictes com ara el
de la vall del Madriu», ja que la llei

es desenvoluparia amb un Pla Nacio-
nal per a la Conservació i l’Ús soste-
nible del Territori.

Pel que fa a l’aplicació de la nor-
mativa mediambiental, la candidata
escaldenca va explicar que el seu
partit rebutja la punició i advoca

per premiar les conductes ecològica-
ment lloables. Amb tot, en alguns
punts sí que s’optarà per la política
repressiva, com és el cas, va explicar
Pozo, de la tipificació penal del mal-
tractament i l’abandonament d’ani-
mals domèstics. H

Pascual es
reuneix amb
l’APDA

UNP

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El candidat a cap de Govern i pre-
sident de la Unió Nacional de Pro-
grés (UNP), Tomàs Pascual, acom-
panyat del també membre del
partit Manel Moreno, es va reunir
ahir amb el director de l’Agència
de Protecció de Dades (APDA). Tal
com ja va sent habitual en les
reunions sectorials que manté el
candidat d’UNP, Pascual va expo-
sar a Crespo la part del programa
de la formació que afecta directa-
ment al seu àmbit competencial,
en aquest cas, la protecció de les
dades personals.

En aquest àmbit, UNP proposa
que el BOPA no es limiti a publi-
car els deutes dels ciutadans amb
l’Administració pública i les cau-
ses obertes a l’Administració de
Justícia, sinó que també es facin
públics els deutes liquidats i els
assumptes judicials resolts.

UNP també vol obligar a sot-
metre totes les consultes de dades
personals a un estricte control
per evitar un mal ús. H


